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زرشناس: ذات سينما سياسي است
    تلويزيون

شهريار زرش�ناس، كار ش�ناس فرهنگي معتقد است، 
اولين فيلم ناطق فارس�ي فيلمي كاملًا سياس�ي است. 
 زرش��ناس در برنامه تلويزيوني »دو قدم مانده به صبح« تأكید 
كرد: سینما همیشه باطني سیاسي دارد؛ به طور مثال در ايران 
كساني كه سینما راه انداختند مثل صحاف باشي و میرزا احمد 
فارغ از اينكه خودشان چهره هاي سیاسي هستند، اولین سینما 
توگراف را با كمك مظفر الدين شاه مي آورند، اولین فیلم ناطق 
فارس��ي )دختر لر( فیلمي كاملًا سیاسي است. اين فیلم نوعي 
تجددمآبي دوره رضاشاه را ترويج مي كند و عكس رضاشاه را در 

وسط فیلم در قالب يك ستاره  نشان مي دهد و اعلاني كه دارد اين 
است كه در اين فیلم، مي خواهیم وضعیت آشفته تاريخي ايران را 
نشان دهیم و بگويیم كه خان ها چه مي كردند و با آمدن رضاشاه 
چه تغییري حاصل شده است. وي گفت: سیاست استعمار در 
آن زمان تأسیس و اس��تقرار دولت مطلقه مدرن بود و رضاشاه 
هم تجسم آن بود، اينها از ابزار سینما استفاده كردند. در نهايت 
اينكه سینما با سیاست نسبت دارد و از همان لحظه تولدش ذات 
سیاسي دارد. من مي گويم هر نوع ستیز با آرمان گرايي بودن در 

سینما نوعي سینماي سیاسي است.

     محمد صادقي 
با اعلام اس�امي هيئت داوران سي و شش�مين جشنواره 
فيلم فجر، مش�خص ش�د در اين هيئ�ت هفت نف�ره، دو 
كارگردان، يك تهيه كننده، يك مدي�ر فيلمبرداري، يك 
مدير فرهنگي، يك منتقد و يك نف�ر بازيگر حضور دارند. 
ابراهیم داروغه زاده، دبیر جش��نواره فیلم فجر با صدور حكمي، 
اعضاي هیئت داوران جشنواره سي و ششم را معرفي كرد. بر اين 
اساس »بهرام بدخشاني« )مدير فیلمبرداري(، »كمال تبريزي« 
)كارگردان(،  »حسن خجسته« )استاد دانشگاه(، »خسرو دهقان« 
)منتقد(، »رسول صدرعاملي« )كارگردان(، »فرشته طائرپور« 
)تهیه كننده( و »محمدرضا فروتن« )بازيگر( آثار بخش مسابقه 
سینماي ايران در سي و ششمین جش��نواره فیلم فجر را داوري 
خواهند كرد. نوع اعضاي هیئت داوران جشنواره در سال هاي اخیر 
نشان دهنده يك نوع چینش ثابت با تغییرات اندك در نوع تركیب 
است. براي نمونه در سال گذشته و در سي و پنجمین جشنواره 
فیلم فجر، محمدرضا هنرمند و ش��هرام اس��دي دو كارگردان، 
محمد مهدي دادگو تهیه كننده، محمدرضا تخت كشیان مدير 
صداوسیما )مانند حسن خجسته(، رؤيا نونهالي بازيگر، ايرج رامین 

فر طراح صحنه و اكبر نبوي منتقد حضور داشتند. 
در سي و چهارمین جشنواره فیلم فجر با حذف عضو منتقد و مدير 
فرهنگي، به جاي آن سهم بیشتري به تهیه كنندگان و كارگردان ها 
اختصاص داده شد، به طوري كه با حفظ يك سهمیه بازيگر كه 
به رؤيا نونهالي رسیده بود و سهم عوامل فني كه محمد داوودي 
مدير فیلمبرداري عهده دار آن بود، ابوالحس��ن داوودي، مجتبي 

راعي و مهدي فخیم زاده كارگردان و س��ید جمال س��اداتیان و 
منوچهر شاهسواري تهیه كننده در اين هیئت حضور داشتند. دوره 
سي و سوم فیلم فجر نیز داراي تیم هفت نفره اي بود كه رياست آن 
بر عهده مجید مجیدي بود؛ شامل دو كارگردان مجیدي و محمد 
بزرگ نیا، جواد طوسي )منتقد(، مهتاب نصیرپور )بازيگر(، عزيز 
ساعتي)مدير فیلمبرداري(، علیرضا شجاع نوري) مدير سینمايي، 

تهیه كننده و بازيگر( و عبدالله اسكندري)چهره پرداز(.
اين تركیب نشان مي دهد كه حداقل در چند دوره اخیر، همیشه 
كارگردان هاي سینما با داشتن حداقل دو سهم بیشترين میزان 
تأثیر گذاري را در آرا دارند. بعد از آن تهیه كنندگان سینما هستند 
كه حداقل يك عضو داشته و بعضاً اعضاي كارگردان داراي سابقه 
تهیه كنندگي نیز در اين هیئت ديده ش��ده اند. س��ومین گروه 
تأثیر گذار مديران فیلمبرداري بوده اند كه در نگاه دبیران جشنواره 
معمولاً از میان عوامل فني فیلم ها قرعه حضور در هیئت داوري به 

يكي از مديران فیلمبرداري رسیده است.

اعضاي هيئت داوران سي وششمين جشنواره فيلم فجر معرفي شدند   

سهم ثابت صنوف خاص سينما در داوري فيلم فجر
تحليلي بر گفت و گوي تلويزيوني رشيدپور با رئيس جمهور

تغيير فاز گفت و گو با رئيس جمهور به »تاك شو«
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برترين اعمال آن است كه خود را 

)به زحمت( بر آن وادار كنى.

فاضل نظري:

قصه ها ثروت ملي و دارايي معنوي ما هستند
مديرعامل كانون پرورش فكري كودكان و نوجوانان از شعر 
و قصه  به عنوان يك ثروت ملي و دارايي معنوي ياد كرد و 
گفت: بايد از اين ثروت حفاظت و صيانت كنيم؛ چراكه پيوند 
ما با گذشته و »ما بودن« ما با اين قصه ها گره خورده است. 
فاضل نظري ط��ي س��خناني در آيین پاياني بیس��تمین 
ِ  بین المللي قصه گويي گفت: مي دانیم اين كار،  جش��نواره 
كاري نمادين اس��ت و به طور طبیعي همه كس��اني كه در 
عرصه  قصه گويي در اين جشنواره شركت كردند، مربیان، 
شركت كنندگان و برگزاركنندگان همگي در حقیقت برنده 

هستند؛ چراكه يك اتفاق خوب و زيبا را رقم زدند. 
وي با تأكید بر اينكه همه  كساني كه در اتمسفر قصه گويي 
نفس مي كش��ند مي دانند نخس��تین قصه گوي عالم خدا 
اس��ت، توضیح داد: آفرينش قص��ه اي دارد و خداوند وقتي 
آدم را آفريد براي او قصه گفت. خدا قصه  خلقت را براي آدم 
تعريف كرد. خدا قصه  هبوط انسان را تعريف كرد. خدا قصه  
رنج ها و آرزوهاي آدم ، قوم ها و نسل هاي مختلفي را كه پیش 
از ما بودند براي ما گفت و تمام اينها در كتاب هاي آسماني 

به دست ما رسیده است. 
مديرعامل كانون با اشاره به اينكه مي دانیم بخش زيادي از 
قرآن از قصه ها است، ادامه داد: خدا مي گويد »ما براي شما 
قصه مي گويیم« كتاب فرهنگ ايران سرشار از قصه ها است. 
از ش��اهنامه كه خود يك قصه  بلند و پرافتخ��ار از معماري 
باشكوه، كم نظیر و ش��ايد بي همتاي ما است تا لالايي هاي 
مادران اين سرزمین همه قصه هستند. در حوزه  هنر از تئاتر 
و س��ینما تا ترانه، شعر و موس��یقي ما ايرانیان همگي قصه 

هستند. نظري در بخش ديگر از سخنانش با تأكید بر اينكه 
گاهي گفتن يك قصه در عیار نقش آفرينان همان قصه است، 
اظهار داش��ت: قصه  دفاع مقدس در روزگار ما از اين دست 
است. كس��اني كه براي دفاع از سرزمین شان رفتند و در راه 
عقیده و سرزمین شان جنگیدند و رشادت ها و جوانمردي ها 
كردند،اما كساني كه آن قصه ها را براي نسل هاي بعد بازگو 
و روايت مي كنند نیز كار بزرگي انجام مي دهند كه بي شك 

كم از آن كار نیست. 
مديرعامل كانون با اشاره به اينكه آنهايي كه روز عاشورا نیز 
با امام حسین)ع( بودند هر كدام با قصه اي به كربلا رفتند، 
ادامه داد: برخي ممكن بود قب��لًا در مقابل امیرالمؤمنین 
ايس��تاده باش��ند، اما قصه  آنها تغییر كرده بود و آخر قصه  
خوبي را براي خودش��ان رقم مي زدند و اكنون نیز آخر آن 
قصه اي كه هنوز در اختیار ماس��ت، قصه  خودمان است. ما 
مي توانیم امروز در لحظه تصمیم بگیريم كه مي خواهیم در 

كدام طرف داستان باشیم. 

     محمدصادق عابديني
تلويزيون�ي  حس�ام الدين آش�نا مي گوي�د مصاحب�ه 
حس�ن روحان�ي باع�ث ش�د ت�ا س�طح توق�ع م�ردم از 
گفت و گ�وي رئيس جمه�ور وارد ف�از جدي�دي ش�ود. 
بعد از گفت وگوي هفته گذشته رضا رشیدپور با رئیس جمهور كه 
بازتاب هاي گسترده اي نیز داش��ت، برخي از اهالي رسانه نظرات 
جالبي درباره نوع مصاحبه، پاسخ هاي رئیس جمهور و بازخوردهاي 
آن در میان مردم داشتند. بس��یاري از منتقدان و حتي موافقان 
سیاسي رئیس جمهور اين گفت و گو را شامل حرف هاي تكراري و 
بدون هیچ دستاوردي عنوان كردند و برخي ديگر به تغییر شیوه و 
لحن مصاحبه رئیس جمهور اشاره داشتند. اين دسته از افراد سبك 
و چارچوب گفت و گو را كه با مصاحبه ه��اي قبلي رئیس جمهور 
متفاوت بود، مورد توجه قرار دادند. وحید يامین پور بعد از پايان 
مصاحبه گفت و گوي تلويزيوني حسن روحاني در تويیتي نوشت: 
»حتي اگر گفت وگوي امشب بر اساس سناريو اجرا شده باشد، باز 

هم براي تلويزيون و فرهنگ سیاسي ما اتفاقي رو به جلو بود. رسانه 
نبايد به روابط عمومي دولت فروكاسته شود. از رشیدپور بابت چند 

وجب جلو بردن آيین گفت و گو با رئیس جمهور متشكرم.« 
به غیر از يامین پور كه چهره اي منتقد به شمار مي رود، حسام الدين 
آشنا، مشاور رسانه اي رئیس جمهور نیز از تغییرات ايجاد شده در 

نوع مصاحبه تلويزيوني روحاني استقبال كرد. 
فرشید شكیبا، مجري تلويزيون و كارشناس رسانه در اينستاگرامش 
مي نويسد: » امروز در حاشیه جلسه اي نظر دكتر حسام الدين آشنا را 
راجع به گفت وگوي رضارشیدپور با رئیس محترم جمهوري پرسیدم. 
دكترآشنا معتقد است ما وارد فاز جديدي از توقعات مردم و سطح 
گفت وگو با رئیس جمهور ش��ديم؛ كس��اني كه از اين نوع گفت وگو 
تعجب كردند، شايد هنوز متوجه تغییر فاز نشدند يا با توقعات قبلي 
اين گفت وگو را ارزيابي مي كنند. اين گفت وگو شروع يك مسیر است 
بايد اجازه بدهیم اين مسیر ادامه پیدا كند، بعد راجع به آن اظهار نظر 

كنیم. اين گفت وگو شروع خوبي است، اما پايان كار نیست.«
اس��تقبال آش��نا از تغیی��ر س��بك در گفت و گ��وي تلويزيوني 
رئیس جمهور شايد معطوف به سیاستي باشد كه در آن به جاي 
استفاده از مجري هاي تخصصي حوزه سیاسي در تلويزيون مانند 
مرتضي حیدري كه چندين نوبت با رؤس��اي جمهور مصاحبه 
داشته و مجري برنامه مناظره انتخابات رياست جمهوري بوده 
است، صداوسیما ترجیح داد از مجري ای براي گفت و گو استفاده 
كند كه در اج��راي تاك ش��و هاي اجتماعي تجرب��ه دارد. گويا 
دولت ترجیح داده است به جاي س��ؤال هاي سیاسي، مصاحبه 

رئیس جمهور رنگ و بوي تاك شو داشته باشد.

»آمازون« حق پخش »تمارض« را خريد
كمپاني »آم�ازون« حق پخش فيلم »تمارض« اولين فيلم س�ينمايي 
عبد آبس�ت را خريداري كرد. پيش از اين »فروشنده« اصغر فرهادي 
آخرين فيلم ايراني بود كه توس�ط اين كمپاني خريداري ش�ده بود. 
 تمامي حقوق پخش اين فیلم پیش تر در امريكا ي شمالي به كمپاني 

Gravitas Ventures و در چی��ن به يك كمپاني چیني فروخته 
ش��ده بود. به همین علت »آم��ازون« عرضه و پخ��ش  وي . او. دي 
»تم��ارض« را در تمام دنیا به غیر از امريكاي ش��مالي، چین و ايران 

خريداري كرد.

گزارش »جوان« از پشت صحنه ضبط مستند- مسابقه 

»فاز« تكنيك زده اما نو

    جواد محرمي
 مس�تند- مس�ابقه »فاز« اگرچه از ايده اي 
جالب در ف�رم و محتوا برخوردار اس�ت، اما 
مانند بس�ياري از برنامه هاي مش�ابه قدري 
از خش�كي، كمي حرارت، تدوين ش�لوغ و 
ش�خصيت پردازي رنج مي برد. سخت افزار 
در اين كار تلويزيوني سلطه خود را تحميل 
كرده و محصولي تكنيك زده ارائه داده است. 
گفت��ه مي ش��ود ك��ه متفاوت ترين مس��ابقه 
تلويزيوني اي��ران براي نوجوانان اس��ت. از آن با 
عنوان »رئالیتي شو« يا مستند- مسابقه هم ياد 
مي شود؛ مسابقه اي كه در آن دختران و پسران در 
يك رقابت فشرده براي طراحي و اجراي اقدامات 
و طرح هاي عام المنفعه با جلب مشاركت مردم 
رقابت مي كنند. بالا بردن سطح اعتماد به نفس 
نوجوانان و ارتقاي مهارت هاي اجتماعي از جمله 
اهدافي است كه براي اين برنامه در نظر گرفته 
شده است. در اين مستند- مسابقه به هر گروه 
شركت كننده،10 میلیون تومان براي طراحي 
و اجراي يك طرح عام المنفعه داده مي ش��ود و 
گروه تولید برنامه به همراه يك راهنما در تمام 
طول اج��راي اين طرح همراه آنه��ا خواهد بود. 
در پايان نیز به هر يك از دو گ��روه برنده، 100 
میلیون توم��ان جايزه به همراه نش��ان »فرزند 
ايران زمین« اهدا مي ش��ود. »»ف��از«« مخفف 

همین عبارت است. 
تهیه كنن��ده »ف��از« از انبوه��ي تجهی��زات و 
دوربین ها و نیز فعالیت زياد ش��ركت كنندگان 
س��خن مي گويد؛عاملي كه به نظر مي رس��د بر 
تكنیك زدگي كار اثرگذاشته و غلبه سخت افزار 
را مي توان به وضوح مشاهده كرد. او مي گويد در 
»فاز«هاي آخر كه كار استوديويي است، سختي 
كار بیشتر مي شود. اما میلاد دخانچي، كارگردان 
رئالیتي شو »فاز« در پاسخ به موانعي كه به نظر 
مي رس��د مانع ارتباط روان مخاطب ب��ا برنامه 
مي ش��ود از جمل��ه ش��لوغي تدوين، نداش��تن 
ديالوگ هايي كه به نظر مي رس��د بدون هدف و 
مقداري ب��اري به هر جهت رد و بدل مي ش��وند 
و كنترلي در آنها وجود ن��دارد و نیز صدابرداري 
ضعیف در لوكیش��ن هاي بیروني ك��ه قدري در 

كیفیت كار تأثیر منفي خود را گذاشته تا فضاي 
كار خیلي گ��رم از كار در نیايد، اينگونه توضیح 
مي دهد: اگر معیار رئالیتي شو را بر اين بگذاريم 
كه ما شخصیت مي بینیم، اين اولین تجربه ملي 
ماست كه در آن كاراكتر قابل مشاهده است، در 
واقع كاراكتر ساخته شده و شركت كننده در آن 
امكان فعل و انفعال دارد. به دلیل اينكه بايد يك 
مقدار به جهان اين آدم ها نفوذ مي كرديم، كنش ها 
و واكنش ه��اي بچه ها براي ما اهمیت داش��ت. 
كارگردان »فاز« درباره في البداهه بودن بحث ها 
و كنش ها ك��ه روي كیفیت كار اثرگذار اس��ت، 
مي گويد: يك وجه كارگرداني وجه تكنیكال آن 
است، ما پروداكشن خیلي بزرگي براي مثال در 
شهر كتاب داريم، پنج دوربین كار مي كند. يك 
وجه آن قصه اي است كه در جريان است. به نظرم 
كار هر قدر رو به جلو مي رود، بهتر مي شود چون 

ايرادات آن كمتر به تدريج رفع مي شود. 
    رويكردي تازه در رسانه ملي

عوامل اصلي برنامه در ابتداي كار مدعي آن بودند 
كه اين مس��ابقه با تمام برنامه ه��اي تلويزيوني 
مشابه پیش از خود تفاوت دارد؛ تولید و پخش 
همزمان يك مسابقه نوجوانانه كه با شیوه هاي 
گوناگون مش��اركت مخاطبان براي حمايت از 
گروه ها همراه مي شود، رويكردي تازه در رسانه 
ملي محسوب مي شود. فاصله كم تولید تا پخش 
خود موضوعي اس��ت كه كار را به نسبت ديگر 

برنامه هاي مشابه سخت تر مي كند. 
برنامه »فاز« براي شركت كنندگان دختر و پسر 
از سراس��ر ايران فراخوان داده اس��ت. در »فاز«، 
فقط درسخوان بودن، داشتن نمره بالا و اطلاعات 

عمومي يا بدن ورزيده و ورزشكار بودن مهم نیست. 
شركت كننده »فاز« بايد بتواند از همه قابلیت هاي 
معمول يك نوجوان براي پیش بردن كار خود در 
قالب يك فعالیت گروهي اجتماعي استفاده كند. 
احسان كاوه تهیه كننده اين برنامه مي گويد: ما از 
اول تأكید داشتیم كه بچه هاي شركت كننده از 
سراسر كشور باشند تا از تهران زدگي پرهیز كرده 
باشیم و به نوعي از همه ايران نماينده داشته باشیم 
و براي اين مسئله با دو مشكل مواجه بوديم، از آنجا 
كه با رده سني نوجوان كار مي كنیم درباره مسائلي 
چون بیمه كردن آنها و حمل و نقل شان به تهران و 
برعكس بايد حساسیت خاصي لحاظ مي شد چون 
اصلًا دوست نداشتیم خدايي نكرده در اين رفت 
و آمدها ش��اهد اتفاق ناگواري باشیم. هم امنیت 
جس��مي و هم امنیت رواني اي��ن بچه ها براي ما 
اهمیت دارد تا كمترين تنش را داشته باشند چون 
به هر حال اين يك مسابقه است، ولي اين بچه ها به 
عنوان مهم ترين پروژه زندگي شان روي آن حساب 
مي كنند و به همین خاطر سطح احساس شان بالا 
رفته و آستانه تحملشان برخي مواقع با نوساناتي 
مواجه است. ما از سیس��تان و بلوچستان در اين 
برنامه نماينده داشتیم. 22 شركت كننده داريم 
كه تنها چهار نفر آنها از تهران هس��تند و بقیه از 
شهرستان به عنوان میهمان برنامه »فاز« اينجا 

حضور دارند. 
وي درباره نزديكي پخش با ضب��ط برنامه به اين 
اش��اره مي كند كه قاعدتاً در يك »رئالیتي شو« 
اگر بخواهیم احساس را در بالاترين حد خود نگه 
داريم و تعامل مردمي را هم داشته باشیم بايد اين 
فاصله گذاري كاهش پی��دا كند. در فاز غربالگري 
و فازهاي مهارت��ي ما ضبط��ي كار كرديم چون 
امكانش وجود داشت و بچه ها هم بايد خودشان را 
پیدا مي كردند و با مقوله برنامه سازي، دفاع كردن، 
تعامل اجتماعي ايجاد ك��ردن، كمك گرفتن از 
مردم و كمپین ايجاد كردن آش��نا مي ش��دند تا 
بتوانن��د توجیه لازم ب��راي اثب��ات اهمیت طرح 
خودشان را داشته باشند. اينها را مي شد ضبطي 
هم كار كرد، اما همیشه تولید چنین برنامه هايي 
س��خت اس��ت و در همه جاي دنیا رئالیتي ش��و 
جزو سخت ترين برنامه ها در تلويزيون محسوب 
مي شود، چون خانواده برنامه س��ازان در ايران به 
لحاظ مس��ئولیت تجربه زيادي ندارند و به خاطر 
همین هم س��ختي ها صد چندان مي شود. ما در 
»فاز« نخست س��ي دوربین به مدت بیست روز 
داش��تیم كه مش��غول كار بودند. بیش از دو هزار 
س��اعت راش وجود داش��ت كه همه بايد ديده و 
قضاوت مي شد. بايد ش��خصیت پردازي مي شد و 
درام كار در مي آمد. بخش هاي��ي از كار كه تنش 
زيادي دارد. بايد به پخش نزديك تر باشد همچنین 

تعامل مردم هم بايد به نتیجه كار كمك كند. 
مستند- مسابقه »فاز« به همت مركز اوج كودك 
و نوجوان و با مشاركت نهادهاي متعدد فرهنگي، 
اجتماعي و اقتصادي برگزار مي ش��ود تا بتواند 
با »انتخاب نوجوان برگزيده ايراني« يك نمونه 

موفق ملي را در اين قالب رقم بزند. 

در اي��ن مس��تند- مس��ابقه به هر 
گ��روه ش��ركت كننده10 ميلي��ون 
تومان براي طراح��ي و اجراي يك 
ط��رح عام المنفعه داده مي ش��ود و 
گروه تولي��د برنامه ب��ه همراه يك 
راهنم��ا در تمام طول اج��راي اين 
ط��رح هم��راه آنه��ا خواه��د بود

 يازدهمين نمايشگاه بين المللي گردشگري
به كار خود پايان داد

نمايشگاه گردشگري با طعم غذاي محلي 
يازدهمين نمايش�گاه بين المللي گردش�گري تهران، روز 
گذشته به كار خود پايان داد، نكته بارز اين دوره از نمايشگاه 

استقبال خوب مردم بود. 
جمعه آخرين روز برگزاري نمايشگاه بین المللي گردشگري و صنايع 
وابسته بود كه بعد از چهار روز فعالیت در محل دائمي نمايشگاه هاي 
تهران به كار خود پايان داد. نمايش��گاه امس��ال ب��ا توجه به اينكه 
كشورمان امسال میزبان دو رخداد بین المللي در حوزه گردشگري 
است، نمايشگاه متفاوتي نسبت به سال هاي گذشته بود. مهم ترين 
دستاورد اين نمايشگاه به زعم برگزار كنندگان آن استقبال خوب 
مردمي بود. محمد محب خدايي، معاون گردشگري سازمان میراث 
فرهنگي مي گويد: »اين نمايشگاه مي تواند نشان دهنده جاذبه هاي 
گردشگري در كش��ور باشد در نتیجه با شناس��اندن ظرفیت ها به 
جامعه، بخش خصوصي و شهرداري ها براي مشاركت در اين حوزه 
وارد عمل خواهند شد. « محمد حمزه زاده، رئیس جامعه هتلداري 
ايران نیز معتقد است كه استقبال بي نظیر از نمايشگاه امسال ناشي 
از تبلیغات شهري و تلويزيوني نمايشگاه بوده است. وي مي گويد: 
»امس��ال نمايش��گاه از نظر محتوايي صددرصد غني تر نسبت به 
سال هاي گذش��ته بود، مخاطبان با ورود به نمايشگاه، فضاي يك 

نمايشگاه گردشگري را درك مي كردند.«
يك��ي از بخش ه��اي مهم جش��نواره امس��ال ك��ه م��ورد توجه 
بازديدكنندگان نیز قرار گرفت، توجه به بحث گردشگري غذا بود، 
تقريباً همه غرفه هاي استان ها از محصولات سوغاتي هاي خوراكي 
اس��تان براي پذيرايي از بازديدكنندگان بهره بردند و در فضاي باز 
نمايشگاه نیز شاهد عرضه و فروش غذاهاي سنتي مناطق مختلف 
كشور بوديم. امسال س��ه س��الن 38A ،38 و 38B براي میزباني 
نمايش��گاه گردش��گري در نظر گرفته شده بود. س��ازمان میراث 
فرهنگي مدعي بود بازديد از اين سه س��الن به نوعي بازديد از كل 
ايران است، زيرا 31 استان كشور، جاذبه هاي گردشگري، سوغات، 

غذا و فرهنگ و موسیقي خود را به نمايش گذاشته اند. 
فضاي باز نمايشگاه نیز كه محل برپايي چادرهاي عشاير و عرضه 
سوغات و خوراكي هاي محلي است نیز با ازدحام جمعیت روبه رو 
ش��ده اند. با اين حال نبود ي��ك راهنماي خوب ب��راي بازديد از 
نمايشگاه يكي از ضعف هاي بزرگي بود كه مي شد به راحتي آن را 
مرتفع كرد. نمايشگاه به صورت فشرده در چند سالن متمركز شده 
بود و به راحتي مي شد راهنماي شماتیك نمايشگاه را تهیه كرد و 
در اختیار حضار قرار داد. برگزاري اين نمايشگاه در حالي كه بیش 
از 50 روز تا آغاز تعطیلات نوروزي زمان داريم، مي توانست بهترين 
فرصت براي برنامه ريزي خانواده ها جهت انجام سفرهاي نوروزي 
باشد. يكي از اهداف اس��تان ها در نمايشگاه امسال نیز ارائه نقشه 
گردشگري نوروز 97 بود كه بايد نتايج آن را در ماه هاي آينده و بعد 

از تعطیلات نوروزي بررسي كرد

    دريچه

 دارابي: انقلاب اسلامي ملت ايران را 
الگوي دادخواهان جهان كرد 

انق�لاب  پي�روزي  س�الگرد  چهلمي�ن  بزرگداش�ت  س�تاد  رئي�س 
اس�لامي در رس�انه مل�ي، ب�ر نق�ش مردم�ي اي�ن جش�ن ها تأكي�د ك�رد. 
علي دارابي گفت: اين رويداد بزرگ كه داراي ابعاد فرهنگي، سیاسي و اجتماعي مختلفي 
است، توانس��ت ملت ايران را به عنوان الگويي براي همه مظلومان و دادخواهان جهان 
تبديل كرده و جنبه عملي به تئوري ولايت فقیه بدهد؛ شیوه اي از حكومت برآمده از 
دستورات دين مبین اسلام به رهبري روحانیت و مرجعیت شیعه، امام خمیني)ره( كه 
در دوران زعامت و ولايت حضرت آيت الله العظمي خامنه اي به بلوغ و بالندگي رسیده 
است. وي افزود: در 40 سالگي انقلاب اسلامي، بايد انديشه هاي ناب امام خمیني)ره( را 
به عنوان محور وحدت در جامعه مورد بازخواني عمیق قرار داد و ابعاد فرهنگي، سیاسي، 
اجتماعي، بین المللي و فقهي ايشان را در كنار مبارزات فراگیر علیه استبداد داخلي و 
استكبار خارجي براي نسل جوان تبیین كرد. معاون امور استان هاي صدا و سیما با بیان 
اينكه انقلاب اسلامي موجب وحدت ملت ايران شد، خاطرنشان كرد: همین مسئله نظام 
جمهوري اسلامي را بنیان نهاد به عبارتي مردم، نقش اصلي را در پیروزي، تداوم و تثبیت 

نهضت داشتند و سرمايه اصلي انقلاب هستند. 
دارابي گفت: بايد زمینه اي ايجاد كرد كه نسل جوان و جست وجوگر به گذشته انقلاب 
واقف شوند و به آن افتخار كنند و امید به آينده در آنها پديدار شود؛ اين مسئله راهبرد 
اصلي ستاد بزرگداشت 40 سالگي انقلاب اس��لامي خواهد بود، به اين نحو كه وحدت 
ملي و اتحاد همه نیروهاي انقلابي را در آستانه چهلمین سالروز پیروزي نهضت اسلامي 
به منصه ظهور برسانیم و در تقويت آن بكوش��یم. معاون امور استان هاي رسانه ملي با 
اشاره به وظايف صدا و سیما در اين زمینه عنوان كرد: رسانه ملي برنامه ريزي و تمهیدات 
گسترده اي به منظور بزرگداشت 40 سالگي انقلاب داشته، ولي لازم است مجلس، قوه 

قضائیه و دولت و نیز بخش خصوصي و مردم نقش محوري در اين زمینه ايفا كنند.

محمدصادق عابديني     گردشگری

    خبر

 ولايتي: قله معارف ايراني اسلامي
در زمان سعدي شكل گرفت 

عضو مجمع تش�خيص مصلحت 
نظام تأكيدكرد: س�عدي به لحاظ 
شخصيت تاريخي بي نظير است و 
 قل�ه مع�ارف ايراني و اس�لامي 
گرف�ت.  ش�كل  او  زم�ان  در 
علي اكبر ولايتي در مراسم رونمايي 
از كتاب »شرح گلس��تان؛ هزار پند 
سعدي« كه ديروز در سازمان سمت برگزار شد، افزود: سعدي هم 
آرمانگرا بود و هم واقع بین، در گلستان انسان را آنگونه كه هست و 
زندگي مي كند، توصیف كرده و در بوستان نگاه آرمان گرايي دارد، 

بشر را آنگونه كه بايد باشد، وصف مي كند. 
مشاور بین الملل مقام معظم رهبري با اش��اره به نكات تربیتي و 
ادبي در بوستان و گلستان گفت: درست است كه فردوسي، زبان 
فارسي را زنده كرده است،  اما سعدي براي شناسايي زبان فارسي 
به دنیا كار عظیمي انجام داده است. ولايتي ادامه داد: وقتي بعضي 
از عبارات عربي گلستان به ادباي شعر عرب معاصر عرضه مي شود، 

آنها مي گويند اين عبارات در اوج ادبیات عرب قرار دارد. 
وي س��عدي را انس��اني عارف و فقیه خواند و گفت: در عرفان، او 
شاگرد شیخ شهاب الدين سهروردي بود و شرق و غرب عالم را طي 
كرد و در كاشغر كه اكنون جزو سرزمین چین است و در آن زمان 

در مرز شرقي ايران قرار داشت، اشعار او سروده مي شد.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با نقد برخي از افراد كه مذهب 
سعدي را حنفیه مي دانند، گفت: در اشعار او به عصمت و شفاعت 
ائمه معصومین اشاره شده كه اين مسئله از اعتقادات تشیع است. 
در اين مراسم كه با حضور انديشمندان و ادباي شعر فارسي برگزار 
شد، از جديدترين اثر حسن امین لو با عنوان »شرح گلستان؛ هزار 
پند سعدي« رونمايي شد. كتاب »شرح گلستان؛ هزار پند سعدي« 
اثر حسن امین لو با مقدمه احمد احمدي توسط انتشارات دارالصفا 

منتشر شده است.


